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آرمانخواهيواقعبينانه
جوابميدهد

چرا رهبر انقلاب دو واژه جهاد و تبيي�ن را كنار هم قرار 
مي دهند. مثلًا ما پيش تر به ويژه اوايل انقلاب از واژه هايي 
چون جهاد سازندگي و... اس�تفاده مي كرديم كه ناظر بر 
آباداني ملموس و فيزيكي بود، چرا اكنون به جهاد تبيين 

رسيده ايم؟ 
اولاً دو واژه جهاد و تبيين را از هم س��وا كنيم. قبلًا مي گفتند جهاد 
اصغر و جهاد اكبر و جه��اد كبير كه ناظر بر عدم اطاعت از دش��من 
است. اساس��اً جهاد، جد و جهد مقابل دشمن اس��ت. در مبارزه، دو 
عنصر تحرك � جهاد � و دش��من لازم اس��ت چون مبارزه جايي كه 
دشمن نباش��د معنايي ندارد. اين هم از فرمايشات حضرت آقاست. 
پس اين بحث از يكسو ناظر به بخش جهاد است اما از سويي ناظر به 
بحث تبيين. از طرفي يكي از جدي ترين شقوق جهادها جهاد فكري 
است، جهاد انديشه است، جهاد در مقابل كس��اني و مراكزي است 
كه مي خواهند خطاي محاس��باتي و ادراكي براي جامعه اسلامي، 
نخبگان، رهبران و مسئولان ما ايجاد كنند. توجه مي كنيد؟ اين جا 
انداختن خطاي محاسباتي براي عموم جامعه ايراني و اسلامي و عليه 

اقشار مختلف است. 
ما امروز ناگزيريم به ظرايف همه ميدان هايي كه در آن حضور داريم 
توجه كنيم. مي خواهم بگويم يك وقت جنگ سخت است كه همان 
جنگ نظامي است. يك وقت جنگ نيمه سخت يا جنگ اقتصادي 
اس��ت و يك وقت جنگ ن��رم كه چ��ون ديدند نمي ش��ود با همان 
راهكارها، تاكتيك ها و روش هاي قبلي به نتيجه رسيد آمدند در اين 
بخش كه كار را علاج  و گره را باز كنن��د و اتفاقاً در اين بخش جايي 
توفيقاتي برايشان حاصل شد. اينجاست كه حضرت آقا مي فرمايند 
خرمشهرها در پيش است، يعني ما ميدان هاي سختي داريم و يكي از 
خرمشهرها دوباره فتح كردن و بازپس گيري ذهن برخي از جوان ها 
و افراد جامعه ايراني اسلامي است كه به تصرف دشمن درآمده است، 

يعني ما واقعاً از اينها بايد درس بگيريم. 
اما در باره جهاد تبيين يكي از مهم ترين عرصه هاي جهاد كه حضرت 

رسول )ص( و ائمه هدي و اميرالمؤمنين )ع( انجام مي دادند همين 
روش��نگري و تبليغ و پاسخ به س��ؤالات و ابهامات بود و اينكه ذهن 
مس��لمانان و جامعه انساني به مركز جولان و كش��ت و زرع دشمن 
درنيايد و تصرف نش��ود و از نيروي خود ما عليه ما اس��تفاده نشود. 
نمي دانم ورزش هاي رزمي را ديده ايد يا نه، گاهي ورزشكار از نيروي 

حريف براي غلبه بر او استفاده مي كند. 
 بنابراين در چني��ن مصافي ما راهي نداريم ج��ز اينكه توجه مان به 
ظرفيت هاي دروني مان باشد. علما، روحانيون و طلاب عزيز ما  طي 
قرن ها كارشان همين بوده است. اصلًا اساس كار دين، تبيين است. 
يكي از كليدواژه هايي كه درباره قرآن به كار مي برند بيان است. الان 
هم كه هزاران دستگاه رس��انه اي براي انحراف افكار عمومي تلاش 

مي كنند و برخي از آنها هم موفق شده اند. 
قابل انكار نيست كه ما در ميانه يك جنگ رسانه اي قرار 

داريم. رويكرد جهاد تبيين در اين ميدان چيست؟
جنگ رسانه اي از اجزاي مهم تهاجم تركيبي دشمن است كه امروزه 
عليه ما استفاده مي شود و توأماني جنگ تركيبي و جنگ شناختي 

است. حضرت آقا مي فرمايند جهاد تبيين يك فريضه قطعي و فوري 
است، يعني براي همه واجب است. شما نگاه كنيد جريان تحريف و 
تحريم كاملًا به هم وابسته اند و همچنان كه حضرت آقا فرموده اند ما 
در اين وضعيت بايد از حالت تدافعي خارج ش��ويم و حالت آفندي و 

تهاجمي به خود بگيريم. 
مثال مي زنيد؟

مثل قضيه زن، زندگي، آزادي كه سال 1401 پيش آمد. آقا آن موقع 
فرمودند ما در قضي��ه زن طلبكاريم. اين يعني چ��ه؟ يعني اتفاقاً ما 
هستيم كه در موضع انتقاد از نگرش غرب به زن هستيم و آنها بايد 
بابت خسارت هايي كه به زن زده اند جوابگو باشند. اتفاقاً اين موضوع 
براي خواص اهميت بيشتري نسبت به عوام دارد. آقا همان زمان از 
تعبيري به نام حيوان جلال اس��تفاده كردند كه كمتر باز و مشروح 
ل ناظر به بخش��ي از خواص است؛ خواصي كه  شد. اين حيوان جلاّا
عادت به حرام خ��واري پي��دا كرده اند. خواصي كه اش��اره مي كنم 
معطوف به س��خنراني رهبر معظم انقلاب در س��ال 75 است كه به 
سخنراني خواص و عوام معروف شد. آنجا گفتند هر جامعه اي عوام 
و خواصي دارد و خواص هم دو دس��ته اند: خواص اهل حق و خواص 
باطل و خواص اهل حق هم باز دو دس��ته اند، آنهاي��ي كه در كارزار 
چرب و نرم دنيا و حفظ مق��ام و منصب و حتي گ��ذر از جان و آبرو 
در برابر حفظ دين و ارزش ها كوت��اه مي آيند و برخي كه تحت هيچ 
شرايطي كوتاه نمي آيند و مي ايس��تند، بنابراين نقش خواص بسيار 
كليدي اس��ت. مخلص كلام اينكه از جهاد تبيين نبايد به سادگي و 

سطحي گذشت. 
مي خواهم بحث را كمي جزئي تر كن�م. ما در حال حاضر 
چالش هاي عميق و راهبردي در حوزه ها و س�احت هاي 
مختل�ف زندگ�ي خ�ود داريم، ب�ه عن�وان مث�ال ما با 
مهاجرت وس�يع نخبگان و س�رمايه هاي انساني و مالي 
روبه رو هس�تيم. آيا ميان چالش هاي ما و تبيين نشدن 
وضعيت مان - نداشتن تصويري صحيح از توانمندي ها، 

ضعف ها و ريشه ناكارآمدي ها - ارتباطي وجود دارد؟ 
قطعاً اين طور است. ما در اين باره دچار آشفتگي هستيم و اصلًا معنا 
و محتواي تبيين برايم��ان كامل واضح نيس��ت و نمي دانيم كه چه 
موضوعاتي نيازمند تبيين هستند، اگر اين قضيه بر ما روشن بود ذهن 
اين جوان به تصرف دشمن درنمي آمد. حالا همه جوان هاي ما اين 

طور نيستند اما بخش عمده اي گرفتار بازي دشمن شده اند. 
چه بازي اي؟

اين كه غرب را مدينه فاضله بي نقص��ي مي پندارند و اتفاقاً مي روند و 
دچار سرخوردگي هم مي شوند. ش��ما بازخوردهايش را به وفور در 
رسانه ها مي بينيد كه فرد بعد از مهاجرت احساس پشيماني شديد 
مي كند. چن��د وقت پيش يكي از اين س��لبريتي ها علن��اً در همين 
ش��بكه هاي اجتماعي اعلام كرد  بعد از مهاجرت دچار افس��ردگي 
شديد شده است. اساساً وقتي بن مايه هاي فكري و ذهني اين جوان و 
اين فرد جامعه به سمت حريف، رقيب و دشمن متمايل شده  به طور 
طبيعي انگار مهره اوس��ت، اما اگر آن جوان آرام آرام واقف به هويت 
خودش، به نقش خودش و به اهميت خودش شود و احساس عزت 
نفس كند اين آدم هيچ وقت راضي نمي شود مملكت خود را رها كند 

و جاي ديگري برود. 
خب چه كنيم اين اتفاق بيفتد؟

مباني نظ��ام و اصول اعتقادي و قانون اساس��ي، جامعيت اس��لام و 
جمهوري اس��لامي، انديش��ه امام و حضرت آقا و انديشه مقاومت و 
هويت و جوهره آرمان ها و ارزش ها و دستاوردهاي انقلاب كاملًا بايد 
بيان و نقش جمهوري اس��لامي در دوره گذار  براي جوان ما تبيين 
ش��ود. وقتي جوان ما خالي از هويت باشد آن وقت اسطوره هايش را 
كجا جست وجو مي كند؟ در فيلم هاي هاليوودي و انيمه هاي ژاپني 
و فيلم هاي فلان كش��ور. البته در اين ميان مشكلات اقتصادي بار و 

غباري بر پيشرفت هاي بسيار زياد كشور شده است. 
شما مي گوييد مشكلات اقتصادي غباري روي پيشرفت 
و احتم�الاً به تب�ع آن بر بحث تبيين اس�ت. چ�ه كنيم  

غبارزدايي اتفاق بيفتد؟
ما بايد واقعيت هاي كشور را آن طور كه هست به جوان مان بگوييم. 
مسئله ما اين است كه واقعيت را آنگونه كه هست بازنمايي نمي كنيم. 
اگر مخاطب جوان ما واقعيت دشمن و درون مايه منطق او را بدون آن 
روتوش ها و از سويي موفقيت هاي جمهوري اسلامي و دستاوردهايش 
را ببيند و بداند اميد در دل جوان ما زنده خواهد شد. امروز هر كس 
َّاهُ لا ييَْأَسُ  كه اميد را در دل جوان ما بكشد آن آدم را كشته است. إنِ
مِنْ رَوْحِ اللهِ إلَِاّا القَْوْمُ الكْافرُِونَ. واقعيت آن است كه ما بايد واقعيت ها 
را تبيين كنيم، ضعف ما در اين زمينه است. نظر اسلام درباره حقوق 
زن چيس��ت. ما خوب در اين زمينه كار نكرده اي��م، بنابراين درباره 

موضوع حجاب اين همه دروغ گفته اند. 
 مسئوليت فردي و جمعي ما در تحقق اهداف جهاد تبيين 
چيست؟ منظورم اين است كه كدام اشخاص و  نهادها در 
اين باره مسئول هستند و چگونه مي توانند به مسئوليت 

خود عمل كنند؟
اولاً ببينيد در بحث فردي آقا فرمودند قطعي و فوري اس��ت. واجب 
تأخيري نيس��ت كه به گردن كس ديگری بيندازيد. اين يعني اين 
نوع جهاد مس��ئوليت همه ماس��ت. گر به دمي يا درمي يا قلمي يا 
قدمي. البته همچنان كه آيه ش��ريفه قرآن تصريح مي كند به اندازه 
وسع فردي واجب است. شما رسانه هستيد و اين جهاد به يك معنا 
براي شما موضوعيت پيدا مي كند. ما معلم يا استاد هستيم و جمع 
مخاطبي داريم كه گوش شنوايي دارند و مي خواهند حرف هاي ما را 
بشنوند. ما هم به همان اندازه تكليف داريم. ببينيد ما به عنوان فرد 
مسلمان شيعه كه در اين كش��ور زندگي مي كنيم مسئوليتي داريم 
كه خود را و ديگران را از قذارات، كثيفي ها و پلش��تي ها مصون نگه 
داريم، از اين زاويه جلوه اتم جهاد تبيين امر به معروف و نهي از منكر 
است و الگوي ما هم انبيا، اوليا، صلحا، شهدا و به ويژه ائمه هدي)ع( 
و روحانيت اصيل، حضرت امام، مقام معظم رهبري و امثال ش��هيد 
مطهري و ش��هيد بهش��تي. مي خواهم بگويم اگر ما مي خواهيم به 
كارآيي در اين باره برسيم به ويژه در بحث مديريت فردي، موضوعات 
در جهاد تبيين از يكسو و روش ها از سويي ديگر بايد كاملًا براي فرد 
تبيين گر شفاف باشد، اما درباره مس��ئوليت نهادها در اين باره بايد 
عرض كنم عمده مسئولاني كه در دولت هستند، نخبگان و روحانيت 
ما، اساتيد دانشگاه ها، معلمان، علما و مبلغان، دانشجوها و جوان هايي 
كه احساس تكليف مي كنند، بس��يجيان، شاعران، هنرمندان، صدا 
و س��يما و مجلس و ائمه جمع��ه و جماعات و مداحان و رس��انه ها 
مصاديق خوبي از جهاد تبيين هس��تند. خب آيا اين مجموعه كامل 
به وظايف خود عمل كرده اند. به نظرم نه! كما اينكه يكي از مصاديق 
اين كم كاري، بحث حجاب و عفاف است. شما مي دانيد  ما در كلان 
موضوعات فرهنگي 23 تا س��ی و اندي نهاد در كش��ور داريم كه به 
نوعي در اين باره مسئوليت دارند، نهادهاي زيادي در اين باره متولي 
هستند، اما ميان اين دستگاه ها و نهادها هماهنگي وجود ندارد. اگر 
فوكوس و تمركز كنيم روي يك دستگاه ممكن است خود آن دستگاه 
گزارشي هم ارائه كند اما هم افزايي و هماهنگي ميان دستگاه ها در 

اين ميان بسيار مهم و كليدي است. 
گاه م�ا رويكرده�اي غي�ر واق�ع بينان�ه و هيجان�ي به 
چشم اندازهاي درست و كارآمد داشته ايم. جهاد تبيين، 
تذكاري صحيح و واقع بينانه اس�ت اما چطور مي توان با 
رويكردي علمي و كارشناس�ي آن را در جهت درس�ت 

عملياتي كرد؟
 آن چيزي كه درست است اين اس��ت كه اولين گام ما در مواجهه با 
مسائل، توصيف و تبيين و تحليل است تا بتوانيم راهكار واقعي ارائه 
كنيم. ش��ما چطور مي توانيد مس��ئله تان را حل كنيد بدون آن كه 
برآورد دقيقي از آن داشته باشيد. رهبر معظم انقلاب در پاسخ به اين 
پرسش كه چه الگويي جلو برويم؟ می فرمايند: »آرمان خواهي واقع 
بينانه« كه هم آرمانش با ايده آليس��م غربي متفاوت است هم واقع 
بيني اش با رئاليس��م آنها، چون آن بينش اجازه حركت را از انسان 
سلب مي كند. مي گويد همين را بپذيرد، توصيه اش هم همين نظم 
امريكامحور كنوني در دنياس��ت، در حالي كه انقلاب ما اين را نشان 
داده كه ما يك نظم جديد برخلاف آن نظ��م امريكامحور و اتفاقاً در 

ميانه آن پيچ تاريخي هستيم. 
پس اگر واقع بيني را حذف  و دوز آرمان را زياد كنيد قطعاً نمي توانيد 
به اهداف تان برسيد و آن ابزاري كه با خودتان داريد كفاف اهداف تان 
را نمي دهد. همين طور برعكس. اتفاق��اً اينجا كاملًا بايد نگاه علمي 

وجود داشته باش��د، يعني اگر ش��ما مثلًا مي خواهيد چشم اندازي 
جلوي چشم جوان تان طراحي كنيد نمي توانيد كاملًا خيالي، آرماني 
و يوتوپيايي باش��د. خير اين طور نيس��ت. رويكرد ما كاملًا بايد واقع 

بينانه باشد. 
مثال مي زنيد؟

به عنوان مثال ش��ما اگر بگوييد خير هيچ فسادي وجود ندارد ملت 
مي گويند بيا و وضع تورم و نقدينگي و سفره ما اين است، معلوم است 
كه شما را پس مي زنند. اگر خاطرتان باش��د حضرت آقا 14 خرداد 
امس��ال در حرم حضرت امام فرمودند دلم براي رئيسي سوخت كه 
برخي رس��انه ها ديدند ايش��ان خوب كار كرد و زحمت كشيد ولي 
انكار يا پنهان كردند. آقا گفتند شهيد رئيسي خيلي زحمت كشيد 
و زيرس��اختي كار كرد و داش��ت عقبه ضعيف را جبران مي كرد. با 
اين حال آقا فرمودند شما دو ضعف داريد. آن كارهاي زيربنايي كه 
در اقتصاد مي كنيد در سفره مردم ظاهر ش��ود و دوم اينكه رسانه و 
تبليغات به پاي شما نمي رس��د و واقعاً جا مانده است. پس ما بايد با 
رويكردي علمي، كارشناسي و دقيق جلو برويم و اگر با جوان صحبت 
مي كنيم بايد به او آمار و نمودار نشان دهيم. رويكرد درست اين است 
كه آنچه را در كشور اتفاق افتاده به شكل ملموس بيان و نقاط قوت 
و ضعف را در كنار هم طرح كنيد. در اين صورت است كه مخاطب از 
شما خواهد پذيرفت. پس اين مشي همراه با واقع بيني باشد و نبايد 
آلوده به جهت هاي خيالي و شعاري باشد. اساس��اً ما نياز به خيال و 
ش��عار نداريم. همين كه واقعيت ها را طرح كنيم، همين كه درست 
روايت كنيم كافي اس��ت. برادر يكي از دوس��تان ما دانشجوس��ت. 
مي گفت ذهنيت برادر من خيلي با ديدگاه هاي رس��مي در كش��ور 
فاصله دارد. مي گفت خيلي ناراضي بود و بر اين باور بود كه در مملكت 
هيچ كاري اتفاق نيفتاده است. او را براي بازديد به پالايشگاه خليج 
فارس مي برند. وقتي برگشته بود حيرت زده بود و مي گفت مهندسان 
ما چه كار بزرگي كرده اند. اين يعني اگر پيشرفت ها به صورت ملموس 

جلوي جشم جوان ما قرار بگيرد او خواهد پذيرفت. 
جنابعالي ظاهراً در دانشگاه امام حسين)ع( مسئوليتي 
در راستاي موضوع مورد بحث ما داريد. از تلاش هايي كه 
در اين باره در دانشگاه انجام گرفته است و احياناً نتايج و 

بازخوردها بفرماييد. 
بنده عضو هيئت علمي دانشگاه جامع امام حس��ين و دبير قرارگاه 
جهاد تبيين و قرارگاه انقلاب اسلامي هستم. وظيفه ما با نگاهي به 
نقش دانشگاه تنظيم مي شود. ما براي افراد تحت پوشش مان يعني 
اساتيد، دانش��جويان، كارمندان و خانواده هايشان موضوع تبيين و 
روشنگري را در دستور كار داريم. مي دانيد كه الحمدلله دانشگاه در 
اين سال ها موفقيت هاي خوبي كسب كرد. در سال 1402 دانشگاه 
جامع امام حس��ين طبق رتبه بندي ISC رتبه دوم كشور را پس از 
دانشگاه تهران به دس��ت آورد و  اين موفقيت مسئوليت دانشگاه را 
در اين باره دو چندان مي كند. چون اينجا قله دانش��ي سپاه است و 
نقش اين دانش��گاه در مجموعه نيروهاي مسلح تك است. از طرفي 
استادان س��رمايه اين وجهه و مش��خصه علمي و جهادي هستند. 
استادان بر اين قله ايستاده اند و دانشگاه تراز اسلامي را مي سازند. اين 
باعث مي شود دانشگاه جامع امام حسين )ع( استادان خود را در اين 
نقش ببيند و به نوعي رده هاي ديگر سپاه، بسيج، نيروهاي مسلح و 
خيلي از دانشگاه ها از اين جهت گيري الگو بگيرند. ما آمادگي داريم 
نقش روشنگري، آموزش دهي و رويكرد علمي و تربيتي را نسبت به 
مجموعه هاي همكارمان در دانشگاه هاي ديگر پياده كنيم و اين كار را 
هم كرده ايم و جلسات متعدد و مشترك در اين باره برگزار شده است. 
ما با خيلي از معلمان و دانش آموزان ارتباط داريم و آموزش هايمان را 

در قالب روايت پيشرفت و جهاد تبيين اجرا كرده ايم. 
به عنوان كسي كه احتمالاً چندين سال  درگير موضوع 
جهاد تبيين بوده ايد بفرماييد چرا توفيقات رس�انه هاي 
ما ب�ه ويژه صدا و س�يما در اي�ن باره اندك اس�ت؟  چرا 
رسانه هاي ما در نشان دادن و به وضوح رساندن مسائل ما 

و ايجاد يك فضاي هم افزا كاميابي چنداني نداشته اند؟
 نمي توان صفر و صدي نگاه كرد. ترديدي نيست هنوز صدا و سيما با 
همه فراز و نشيب ها مرجعيت دارد. در همين موضوع انتخابات صدا و 
سيما عملكرد قابل قبولي داشت. البته مخاطب كم شده است اما در 
ايام انتخابات همين كليپ هاي صدا و سيما بود كه در فضاي مجازي 
پخش مي ش��د. مي خواهم بگويم بازارسال ها و  share ها در فضاي 
مجازي نشان مي دهد كه صدا و س��يما همچنان تأثيرگذاري دارد. 

البته مي پذيريم كه مخاطب كم شده است. 
چرا كم شده است؟

چون ذائقه جوان ما تغيير كرده اس��ت، بقيه رسانه هاي ما هم همين 
طور. قابل انكار نيست كه تغيير سبك زندگي روي داده است. ببينيد 
كوچ مخاطب از رسانه هاي رس��مي به رسانه هاي غير رسمي و آمدن 
تلفن هاي همراه هوشمند باعث شده اس��ت ذائقه جوان ها و نسل زد 
تغيير كند. دس��ترس پذيري افراد جامعه ما به ويژه زنان و مردان در 
سنين مختلف به گوشي كه تمام نيازهاي فرد را در بعد اطلاع رساني 
و رس��انه اي برآورده مي كند آثار و تبعات��ي دارد. مي بينيد فرد دارد 
عكاسي مي كند و واقعه اي را گزارش مي دهد. خب رسانه جديد، جاي 
تلويزيون را گرفته اس��ت. تبليغات، ماهواره ها و فشارهايي كه وجود 
دارد قابل انكار نيست. آثار تبليغات و جنگ شناختي و ادراكي دشمن 
را مي توان به وضوح ديد. به هر حال موج رس��انه اي عليه رسانه ملي 
وجود دارد به علاوه تحريم هاي خارجي ها مؤثر بوده است، اما اينكه چرا 
رسانه هاي ما در نشان دادن و به وضوح رساندن مسائل ما و ايجاد يك 
فضاي هم افزا كاميابي چنداني نداشته اند من مي گويم آيا ما توازن را 
در سطح اجتماع توانسته ايم ايجاد كنيم؟ الان اين توازن هست يا نه؟ 
اين توازن به هم خورده است. شما در سه »كلان  � موضوع« سياست، 
فرهنگ و اقتصاد نگاه كنيد. وقتي در بخ��ش اقتصاد لنگ بزنيد و در 
بخش تعامل مردم و حاكميت مشكل داش��ته باشيد معلوم است چه 
مي شود. رسانه اي كه بازنمايي مي كند مي تواند آن ضعف ها را جبران 
كند؟ البته رسانه مي تواند كانون هاي شكل گيري و تشديد بحران را 
شناسايي و از بروز بحران جلوگيري كند، اما اگر از همين علوم انساني 
بد و نابجا استفاده ش��ود از بمب اتمي بدتر خواهد بود. با اين همه اگر 
بازتاب واقعيت ها در رسانه و مطالبه گري باشد، كاميابي حاصل خواهد 
ش��د.  اگر ما حاكميت را يك باكس و طيف فرض كني��م و مردم را از 
طرف ديگر در نظر بگيريم اينجا رسانه هاي ما به مثابه پلي دوسويه و 
انتقال دهنده مي توانند بين جامعه و حاكميت نقش آفريني كنند. اين 
نقش رسانه است كه بر مدار اتصال حركت كند و نه انفصال. كار رسانه 
اين است كه فاصله ها را كم كند نه اينكه ش��كاف و نقار و دودستگي 
ايجاد كند. رسانه وسط است. ش��ما وقتي به همين كشورهاي غربي 
نگاه مي كنيد مي بينيد رسانه هاي آنها و خبرنگاران شان اول از همه 
ياد مي گيرند كه حافظ منافع ملي باش��ند اما شما به طيفي از جريان 
رس��انه اي ما كه نگاه مي كنيد مي بينيد در بررس��ي چالش ها به اين 
ظرايف بي توجهي مي كنند. البته رسيدن به اين هم افزايي در راستاي 
منافع ملي امري زمانبر اس��ت اما به هر حال بايد از يك جايي شروع 
كرد. البته برخي از رسانه ها اين كار را هم اكنون انجام مي دهند اما اگر 
به صورت جريان و شبكه باشد مي تواند كمك كند شكاف ها عميق تر 

نشود و در گام بعد به سمت ترميم شكاف ها برويم. 

 حسن فرامرزي
چرا مسائل ما گاه در يك دور باطل مي افتد و راه برون رفت از مسئله را 
پيدا نمي كنيم؟ علت در نداشتن تبيين و تصوير درستي از مسئله است. 
ما برآورد واضحي از آنچه در روبه رويمان قرار گرفته است نداريم. انگار 
كه در آزموني شركت كرده ايد و مسائلي به شما داده شده است اما شما 
ناتوان از رؤيت مسائل و به تبع آن پاسخ به آن هستيد. گفت وگوي ما با 
دكتر مسعود نادري، عضو هيئت علمي دانشگاه جامع امام حسين)ع( و 
دبير قرارگاه جهاد تبيين و قرارگاه انقلاب اسلامي اين دانشگاه مي كوشد 
اندكي به اين بحث نزديك شود و مسئوليت فردي و جمعي ما را در جد و 

جهد به سمت روشن تر شدن مسائل مان گوشزد كند. 

ما بايد واقعيت هاي كشور را آن طور كه هست به جوان مان 
بگوييم. مسئله ما اين است كه واقعيت را آنگونه كه هست 
بازنمايي نمي كنيم. اگر مخاطب جوان ما واقعيت دش�من 
و درون ماي�ه منطق او را ب�دون آن روتوش ها و از س�ويي 
موفقيت هاي جمهوري اسلامي و دستاوردهايش را ببيند 
و بداند اميد در دل جوان ما زنده خواهد شد. امروز هر كس 
كه اميد را در دل جوان ما بكش�د آن آدم را كش�ته است

اولين گام ما در مواجهه با مسائل، توصيف، تبيين و تحليل 
اس�ت تا بتوانيم راهكار واقع�ي ارائه كنيم. ش�ما چطور 
مي توانيد مس�ئله تان را ح�ل كنيد بدون آن ك�ه برآورد 
دقيقي از آن داشته باش�يد. رهبر معظم انقلاب در پاسخ 
به اين پرس�ش كه با چه الگويي جلو برويم؟ می فرمايند: 
»آرمان خواهي واقع بينانه« كه هم آرمانش با ايده آليسم 
غربي متفاوت اس�ت هم واق�ع بيني اش با رئاليس�م آنها

در گفت وگو با دكتر مسعود نادري
عضو هيئت علمي دانشگاه جامع امام حسين )ع( مطرح شد

رهبر معظم انقلاب برای مسير توصيف،تبيين،تحليل 
و نهايتا حل مسئله،الگوی آرمان خواهی واقع بينانه 

را ارائه می دهند


